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ZPRAVOOAJ 
vydává obecní rada v Rakvicích — 

Rakvičané na slovíčko ... 

Tímto číslem zahajuje Rakvický zpravodaj 

již devátý ročník svého pravidelného čtvriletního 

vycházení a pátý ročník po listopadových 

událostech v roce 1989. Vychází jako první 

ročník ve druhém volebním období 

samosprávných orgánů naší obce. 

Za dobu svého pravidelného vycházení 

přinášel Vám tento zpravodaj nejeninformace a 

odění v naší obci o jejích problémech, potížích, 

starostech. Přinášel Vám také pohled do její 

historie, informace o významných osobnostech, 

ale i popisy figur a figurek, které byly a jsou 

nedílnou sočástí obce. Přinášel Vám historky, 

kronikářské údaje, básničky a písně. Také 

výtvarná stránka Rakvického zpravodaje se stala 

jeho významnou a nedílnou součástí. Rakvický 

zpravodaj se postupem času těšil oblibě a zájmu 

nejen občanů obce, ale zejména jejich rodáků, 

žijících nejen v republice, ale i krajnů v jiných 

zemích a v zámoří. Stal se jakýmsi pojítkem s 

jejich starou vlastí a domovem. Chce proto i 

nadále pokračovat ve snaze informovato historii 

obce, o jejích lidech a dění v obci, o jejích 

plánech a cílech. Chce především pomáhat 

rozvíjetobec, popularizovatto, co se kladného 

děje, chce obec propagovat, prostě ukazovat 

svému okolí, že naše obec má své přední místo 

mezi sobě rovnými i přední místo, které měla v 

Rakvický zpravodaj chce být zrcadlem 

práce orgánů obce, všech jejích složek, orgánů 

a organizacív nísídlících. To však předpokládá, 

že se postupně budou zapojovat do jeho práce 

občané, kteří mají ostatním spoluobčanům co 

říci o sobě, o své práci, o svých úspěších i 

starostech. Již po celou dobu svého pravidelného 

vycházení Rakvický zpravodaj vyzýval občany 

ke spolupráci. Zejménamu chyběla účast mladší 

generace. Tato by siměla uvědomit, že to bude 

ona, od níž, od její práce, od její účasti na 

veřejném životě závisí úspěchy i sláva a 

důstojnost obce. Ne všechna práce, kterou 

konáme, přináší zdar aúspěchy. |neúspěchy a 

nezdary jsou cestou, kterou musíme projít, 

abychom se dopracovali úspěšných výsledků. 

Nestačí však, aby káru táhla jen hrstka lidí. Je 

třeba, aby každý z nás přinesl svoji trošku do 

mlýna. Proto se dejme všichni do práce pro naši 

obec. 

redakční rada 
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Hospodaření obce Rakvice v roce 1994 

plán skutečnost 

Příjmy 6 734 200 9 784 800 

Výdaje 6 734 200 7 934 200 

Zůstatek - 1 850 700 

VÝDAJE: 

Vodní hospodářství 1 697 200 
uložiště kontejnerů, ČOV, kanalizace 

Doprava 1 668 200 
vozovky - Vinařská, Krátká 

vypl.záloha na akce v r.1995 (300 tis.) 

Školství 1 945 700 
provozní nákl.+záloha 400 tis. na r.1995 

Kultura 126 400 

knihovna, kronika, SOZ, šatny TJ 

Vnitřní správa 1 230 700 

provoz OÚ, hasiči, mzdy OÚ a obec.zastupitelstva 

Místní hospodářství 637 000 
byty, veř.osvětlení, veř.prostranství, pohřebnictví, VPP 

Plynofikace 628 000 

ROZPOČET OBCE RAKVICE NA ROK 1995 

Rozpočet obce na rok 1995 byl projednán a přijat v 
obecním zastupitelstvu dne 7. března 1995 v souladu se 
zákonem o obcích. Rozpočet je v oblasti příjmů a výdajů 
vyrovnán a činí 8 530 800 ,-- Kč. 

V oblasti příjmů vychází rozpočetjak uvýnosů zdaní, tak 
i ostatních příjmů ze skutečnosti roku 1994. 

PŘÍJMY - členění dle kapitol: 

kap. 702 vodní hospodářství 150 tis. 
(popl. za odvoz TKO) 

714 školství 90 tis. 
(příjem jídelny MŠ) 

719 vnitřní správa 60 tis. 
(pronájem obec. majetku) 

741 všeobec. pokl. správa 8 230,8 tis. 

ztoho: daň z příjmu 2 200 tis. 

daň z podnikání 1 800 tis. 
daň z nemovitosti 1 200 tis. 
správní poplatky 200 tis. 
daňové pohledávky 10 tis. 

doplňkové příjmy (popl.za psa) 10 tis. 

nahodilé příjmy 50 tis. 

zůstatek z r. 1994 1 850,7 tis. 
státní dotace - účelové 469,5 tis. 

- vyrovnávací 440,5 tis. 

Příjmy celkem 8 530,8 tis. 

VÝDAJE - členění dle kapitol: 

kap. 702 vodní hospodářství 1 113,8 tis. 
odpady 230 tis. 

710 doprava 1840 tis. 
714 školství 1176 tis. 
716 kultura a sport 127 tis. 

719 vnitřní správa 2947 tis. 

739 místní hospodářství 1097 tis. 

Výdaje celkem 8 530,8 tis. 

PŘEHLED NEJDŮLEŽITĚJŠÍCH AKCÍ A VÝDAJŮ 
VROCE 1995 

kanalizace "U luže" 200 000 Kč 

projekt kanal. "Na kopcech" a část 

"Nádražní" | 55 000 Kč 
kanal.stoka AB-2 (z Luční do Družstevní) 856,2 Kč 

- realizace přes zimu, další finanční krytí | 

v roce 1996 

projekt rekultivace skládky "Díly" 50 000 Kč 

náklady na odpady (odvoz, uložení, 

popelnice) 180 000 Kč 

vozovka "U luže" 373 000 Kč 

vozovka "Na řádku" 1 157 000 Kč 

oprava vozovky "U měšťanky" a "Ulička I" 600 000 Kč 

přeložení panelů ze skládky na výjezdy 

z polních cest a oprava překopů vozovek 230 000 Kč 

dotace na MŠ a jídelnu 406 000 Kč 

dotace na ZŠ (včetně opr.kotelny) 770 000 Kč 

knihovna 65 500 Kč 

dotace dětským pěveckým sborům 12 000 Kč 

dotace na cvičení v hale 20 000 Kč 

/kopaná, cvičení, žen, košíková/ 

oprava vozidla hasičů a doplnění výstroje 54 000 Kč 

oprava'budovy obecního úřadu 1500 000 Kč 

veřejné osvětlení 400 000 Kč 

veřejné prostranství 100 000 Kč 

provoz a oprava bytovek 535 000 Kč 

Přirozhodování o plánu akcí údržby ainvestic vycházelo 

OZ ze současného stavu a územního plánu - tedy výhledu 

do r. 2010, který byl schválen v minulém volebním období. 

Pro informaci uvádím některé základní údaje a problémy 

v jednotlivých oblastech života obce. 2 

V současné době má naše obec 1078 obyvatel, 821 

popisných čísel, 633 obydlených domů (688 bytů). 
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Bytová výstavba 

Obec je vlastníkem bytovek č.p. 670, kterou odprodá 
nájemníkům a č.p. 578, která si vyžaduje opravu zejména 
odpadů (r.95). 

Občanská vybavenost 

- budova OÚ a Pošty - oprava v r. 1995 
- ZŠ - rekonstrukce kotelny v r. 1995 

- MŠ - žádost o dotaci na výstavbu v r. 1996 (předp. nákl. 
8,3 mil.) 

- starábudova ZŠna Náměstí - záměr na kulturní a zájmové 

využití 

Kultura 

- kino - pro dlouhodobé nevyužití pronájem na 4 roky na 

prodejnu nábytku 

- budova staré ZŠ - nutná rekonstrukce včetně statického 

zjištění 

Sport 

- fin. dotace na náklady provozu sport. haly 

- areál Trávníky - v souč. době řešena žádost TJ o pomoc 

řešení správce areálu 

- park v Nové ulici - občanská iniciativa zvelební v r. 1995 

Zdravotnictví 
- zřízení lékárny v obci brání v současné době předpoklá- 

daná nízká rentabilita 

Distribuce a obchody 

Obec nabízí do pronájmu dům č.p. 19 pro účely obchodu, 

příp. služeb. 

Stravovací zařízení a ubytování 
Obecnabízí důmě.p. 145 pro možnostzbudování veřejného 
stravování, příp. ubytování. 

Služby 

ZD Rakvice nabízí nevyužité prostory ve svém areálu pro 

podnikání. Obec nabízí volné kapacity v trati Trávníky pro 
podnikání, v současné době řešené převzetí dílny bývalého 
Svazarmu do majetku obce - bude nabídnuto k podnikání. 

Požární ochrana 
- dokončení opravy vozidla (cisterna +kropička) r.1995 

Doprava 
- výměna dopr. značení na místních komunikacích -r.1995 

- mimo akce uvedené v plánu na rok 1995 probíhá řízení 
pro zbudování pěší zóny mezi ul. Dolní a Zahradní, dále 

dle úz. plánu třeba řešit úpravu nájezdů na ul. Svislá na 

silnici III. tř. az Luční na silnici |||. tř., dále zbudování 

parkoviště u hřbitova, ČD, sokolovny, hříště (1995). 

Kanalizace 
Mimo akcí na r. 1995 zbývá realizovat kanalizaci Na kopcech 

a Nádražní včetně výměny dešťových vpustí. 

Elektro 

- poruchovost veřejného osvětlení. 

Telefon 
V roce 1997 instaluje Telecom digit. ústřednu a dokončí 

kabelizaci v obci (úvaha o souběžném zbudování kabelové 

televize), po provedení realiz. dokončení chodníků. 

Odpady 

- rekultivace skládky Dílce 
- postupný přechod na třídění odpadu dle záměru a.s. 

Hantály 
- záměr a.s. Hantály zakoupit zamet. vůz a štěpkovač na 

drcení vin. réví 

Příroda a veř. prostranství 

- sadové úpravy na veř. prostranství 

- obnova porostů u polních cest a větrolamů 
- probírka a obnova obecního lesa - započato 

- údržba polních cest a odvod. příkop (na údržbu cest 

dohoda zást. ZD a soukr. traktoristů s OÚ na spol. 

zasedání 22.2.1995) 

Vajbar Petr 
starosta 

Z jednání obecního zastupitelstva 
V období od vydání minulého čísla Rakvického 

zpravodaje prošlo obecním zastupitelstvem několik 

důležitých věcí. S mnoha věcmi jste se seznámili z příspěvku 

starosty. 

Kromě schválení rozpočtu obce, schválení plánovaných 

akcí na letošní rok i roky příští, byly projednány tyto body. 

Byla schválena obecně závazná vyhláška o místních 

poplatcích (bude vyvěšena v nově zřízené veřejné vývěsce 
u obecního úřadu). Bylo rozhodnuto, že obec bude 
pronajímat obecní majetek na dobu max. 4 roky z toho 

důvodu, aby nepřekračovala tato doba volební období 

současného zastupitelstva. 

V souladu s tímto rozhodnutím byla pronajata budova 

kina. Pronajímatelem je p. Škarek, který zde bude mít 

prodejnu nábytku. Nesmí zde provádět úpravy trvalého 

charakteru. Přes realitní kancelář byla nabídnuta k prodeji 

budova bývalého "komunálu" za účelem podnikání 

(penzion). 

Byly odsouhlaseny dotace na kulturu a sport. Mimo jiné 

na dětské pěvecké sbory 10 000 + 2 000, provoz sportovní 

haly 20 000 Kč. 

Komise pro životní prostředí projednala s místních AD 

a soukromými rolníky údržbu vozovek v obcí. 
Z obecního zastupitelstva odstoupil p. Miloslav Kamenský 

(ODS). Na jeho místo nastoupil a byl schválen p. Miroslav 

Roháč (ODS). 
K nejvíce diskutovaným rozhodnutím obecního 

zastupitelstva mezi občany, bylo snížení stavu pracovníků 
na obecním úřadě. Členové obecního zastupitelstva dostali 

k dispozici pracovní náplně zaměstnanců obecního úřadu 

k posouzení. Na jednání OZ dne 7.3.1995 bylo projednáno, 

zda tyto náplně odpovídají skutečnosti. Není totiž podstatné 

kolik bodů ta která pracovní náplň má, ale zda odpovídá 

potřebám obecního úřadu a zda pracovní náplň všech 

pracovníků odpovídá jejich počtu. Na základě těchto indicií 

rozhodlo zastupitelstvo takto: snížení počtu zaměstnankyň 

obecního úřadu ze tří na dvě devět hlasů pro, nikdo proti a 
nikdo se nezdržel hlasování. Ukončení pracovního poměru 

s p. Minaříkovou k 1.4.1995 8 hlasů pro, jeden se zdržel a 

nikdo nebyl proti. Z výsledků hlasování vyplývá, že rozhodnutí 

bylo jednoznačné. 
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Byla odsouhlasena pracovní doba naobecním úřadě: 

pondělí 7.00 -12.00 13.00 - 16.00 úředníden 
úterý 7.00 -12.00 13.00 - 16.00 
středa 7.00 - 12.00 13.00 - 18.00 úředníden 
čtvrtek 7.00 - 12.00 13.00 - 16.00 
pátek 7.00 - 13.00 

Hlášení místním rozhlasem - denně 13.00 a 16.00 hod. 

Kromě mimořádných hlášení. 

Pro dobrou informovanost občanů bude zbudována nová 

veřejná vývěska u obecního úřadu. 

Další informace Vám mohou poskytnoutčlenové obecního 

zastupitelstva na požádání. 

Za obecní zastupitelstvo 

Pavel Suchánek 

FUNKCE ZASTUPITELSTVA V OBCI 

Vzhledem k tomu, jak důležitou funkci má obecní 

zastupitelstvo na chod obce, měli by občané znát 

několik souvislostí. A to, kdo v zastupitelstvu zasedá, 

jakájejeho funkce, o čemrozhoduje ajaký vztah je mezi 

zastupitelstvem a občany nebo naopak. 

To, o čem zastupitelstvo rozhoduje je dáno zákonem 

o obcích, schváleným parlamentem. Ve své podstatě je 

to rozhodování kolem peněz. Do čeho bude obec 

investovat, jak se co bude provozovat, jaká bude kultura 

vobci, jaké Životní prostředí atd. Pro kvalitní rozhodování 

pomáhají zastupitelstvu komise např. finanční, 

zemědělská a životního prostředí atd. Kontrolním 

orgánem pro hospodaření s obecním majetkem je 

revizní komise. 

Složení zastupitelstva je určeno výsledky 

komunálníchvoleb. Jetudíž jasné, že se nenajde občan 

v Žádné obci, kterému by všichni zastupitelé vyhovovali. 

Je proto nutné respektovattakové obsazení ,jaké vzešlo 

z voleb.Od výše uvedené skutečnosti se tudíž odvíjí 

spokojenost či nespokojenost občanů s jednotlivými 

rozhodnutímitohoto orgánu. O každé důležité věcise při 

jednání zastupitelstva hlasuje. Vzhledem k tomu, že 

členůtohoto orgánuje devět, o přijetí jakéhokoliv opatření 

rozhoduje nadpoloviční většina, tj. 5 hlasů. Není potom 

rozhodující pro přijetí výsledku, zda hlasování skončilo 5 

ku 4, nebo 9ku 0. Poměr hlasů potom jenom občanům 

naznačuje, zda bylo zastupitelstvo vrozhodování jednotné 

či nikoli. Rozhodovat by mělo zastupitelstvo racionálně 

bezemocí,ve veřejném zájmu. 

Důležitým úkolem zastupitelstva je občany o svých 

jednáníchinformovat. Jeto formouveřejných zasedání, 

zveřejněním zápisů z jednání ve veřejné vývěsce nebo 

pomocí Rakvického zpravodaje. Stejné možnosti vyjádňt 

svůj názor mají i občané. Dobrou vzájemnou 

informovaností se předejde emotivním reakcím 

reprezentovaným dohady, pomluvaminebo anonymním 

vydáváním různých letáků. Pokud někdo chce svůj 

názor prezentovat písemnou formou, má možnost v 

Rakvickém zpravodaji. Jeden háček to však má. Měl by 

se pod svůj názor také podepsat. V dnešní době se 

nemusíme bát říct svůj názor nahlas. 

Název "Obecní zastupitelstvo“ je odvozen z principu 

zastupitelské demokracie. Jak jsou různorodé názory 

občanů, stejně různorodé jei složení zastupitelstva. Jak 

bude tento orgán pracovat, posoudí a ohodnotí občan u 

volební urny příštích voleb. 

Pavel Suchánek 
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proměny ZZ 
Rakvice před 50 lety 

15. dubna letošního roku uplynulo 50 let ode dne, kdy v 

roce 1945 (byla to neděle) došlo k bitvě o Rakvice. To už 
probíhaly poslední týdny druhé světové války, která začala 1. 
září 1939. Této války, která je označována jako "druhá 

světová válka", se zúčastnilo 48 národů, bojovalo v ní 110 

miliónů vojáků. Ztráty na lidskýchživotech byly odhadnuty na 

více než 30 miliónů lidí. V Evropě skončila válka 8. května 

1945, ve světě po kapitulaci Japonska 2. září 1945. 

Připomeňme si, jak proběhla v Rakvicích. Již v lednu 
1945 pocítili Rakvičané, že se knám blíží válka. To přijeli do 
Rakvic němečtí vojáci s důstojníky a určovali a vyměřovali 

místa pro postavení děl a těžkých kulometů. Zákopové a 

opevňovací práce prováděli rakvičtí občané a dále občané 

z Velkých Bílovic a Velkých Pavlovic. Byly kopány zákopy s 

kulometnými hnízdy na Dílech a na Kopcech. Tam byla též 

vybudována stanoviště pro děla. Dále byly na vstupních 

místech do vesnicevykopávány jámy pro miny. Vtýdnuod8. 

do 14. dubna přišli němečtí zákopníci a dokončovali 

opevňování Rakvic. Vtéto době seválka přenesla ze Slovenska 

k moravským hranicím. Prudké boje se strhly o Lanžhot, 

Kostice a Tvrdonice, kde terén umožňoval|německou obranu. 

Hukot děl doléhal až do Rakvic. Rakvičané rychle ukrývali 
své zásoby a zařizovali si ve sklepech přežít boje, které 

očekávali. Současně letectvo spojenců pomáhalo nálety na 

železniční i silniční cesty znemožňovat jak zásobování 

německé fronty, tak přesuny německých vojsk. 9. dubna 

1945 přestala železniční doprava, protože k náletům 

amerických letadelse připojila iletadla ruská, která zejména 

sledovala pohyby německých vojsk. Jeden z náletů se 
uskutečnil 14. dubna, kdy byl u Velkých Pavlovic napaden 

trén Němců. Téhož dne byla přesunuta na Kopce děla. Na 

zaminování připravených míst nezbyl Němcům už čas. Ve3 

hodiny odpoledne 14. dubna 1945 obsadila německá vojska 

Rakvice. Děla byla rozmístěna na Kopcech v dědině a kolem 
ní. Byla maskována vinohradským rývím a turkyniskem. 
Kostelní věž sloužila Němcům jako pozorovatelna. Zní pak 

bylo zřízeno telefonní spojení s německým hlavním stanem 

řídícím vedení tohoto bojového úseku. 

Obyvatelé, zejména z dolního konce dědiny, popř. ti, kteří 

neměli možnost nebo se báli ukrýtve sklepech, zůstali doma 

nebo si vybudovali jakési bunkry vzahradách. Jiní pak odešli 

naluka v domění, že se vyhnou postupující frontě. Měli však 
problémy s Němci a později i Rusy. Boj o Velké Bílovice začal 

14. dubna v 15 hodin a skončil večer. 15. dubna začal útok 

na Rakvice. Ruské vojsko postupovalo od Velkých Bílovic. V 

zápiscích kronikářky je doslovně napsáno: "Rachot 

kulometů, dunění tanků, hukot děl, bzučení letadel, padání 

střepin na střechy, svištění střel- to vše bylo slyšeta cítitipod 

zemí, třeba 5 metrů hluboko. A Jobovy zvěsti donášeliti, kteří 

se odvážili podívat se, co se venku děje. Tam leží mrtvý 

voják, tam hoří, tam vidět krev, tam je rozbitý domek, tam 
je slyšetnářek raněného. Samá a strašná spoušť a spoušť, 
kterou dovede způsobitjen válka a odnížajejího odvrácení 

volá církev i ve svých litaniích - od moru, hladu a války 

vysvoboď nás Pane. Ve strachu a hrůze se lidé v krytech 
upřímně modlili:" 

Útok Rusů na Rakvice začal tedy od Bílovic. Na 

Zárybnických rozmístili děla. Vážnější překážkou při 
postupu na Rakvice byl vysoký násep železniční trati. 

Současně však umožnil postup útočící pěchoty. Pěchota 

se dostala k Rakvicím dolním a trkmanským mostem 

železniční trati. Asi ke čtvrté hodině se dostali do zahrad 

Nové ulice. Odtud vysílali průzkumníky do dědiny, kde byla 

umístěna německá děla a kulomety, tanky a obrněná 

vozidla, která hlídkovala po vesnici. Jeden ruský voják se 

pokusil zneškodnit tank, který byl umístěn u domku paní 

Otáhalové; byl však zpozorován a vystřelenou střelou z 

tanku rozmetán. Jiný Rus byl zabit granátem hozeným 

německým vojákem u vrat Josefa Hřiby. 

Druhý proud Rusů se dostal k Rakvicím z Podivína v 

tutéž dobu. Ruské vojsko zaujalo na dosažených cílech 

pozice a začalo ostřelování. Střelba z děl a kulometů trvala 

až do večera. Hlavním cílem byl kostel, kde Rusové 

předpokládali pozorovatelnu. K páté hodině byl kostel 

zasažen dvakrát a také domy čísla 134 až 144. Dělostřelecká 

střelba však byla vedena i na další části Rakvic. Palba 

sestávala stále prudší a kolem páté hodiny na různých 

místech hořelo. První oheň vyšlehl v Nové ulici u Josefa 
Říhy, Adolfa Kašpara a Františka Filípka. Hořelo v 
Pastůčkách, stodoly na dolním konci obce. K večeru pak 

hořely stodoly domů od čísla 10 do č. 17, domky vedle 

měšťanky a na horním konci obce. Je však třeba říci, že 
ohně nevznikaly všude v důsledku palby, ale zejména na 
horním konci obce byly zapalovány Němci. Mezi palbou se 

pokoušeli Rusové oztečení obce. Byli však dvakrát odraženi. 

Jedno ruské letadlo shodilo několik bomb do zahrad za 

domy nad Uličkou č. 23 a dalších. Rusové později uváděli, 

že kdyby se jim nepodařilo obec dobít, byli odhodláni použít 

katuše. Byli by Rakvice rozmetli. Boje trvaly 16 hodin. 

Palba ustala v 10 hodin večer. Tmy Němci využili k 

odpoutání se od nepřítele. Své pozice vyklidili ve 2 hodiny 
v noci a přesunuli se k Přítlukám a Zaječí. 

Současně s bojio Rakvice byl sveden tuhý boj o prostor 

Trkmance v Trkmanských horách. Ruské velení mělo 

Trkmanec zakreslený jako německé objekty. Proto nebylo 

šetřeno ani jeho obyvatelstvo. O bojích v tomto prostoru 

svědčí skutečnost, že vinohrady byly rozježděny tanky a ve 

žlebě bylo 23 mrtvých koní. Přitéto bitvě byli mrtví a ranění. 
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Němci si vybudovali již dříve obvaziště v domě Františka 

Kamenského v domě č. 109 a u Antonína Vranovského č. 
97. Své mrtvé (bylo jich 5) zakopali na různých místech. Pro 

domácí raněné bylo zřízeno obvaziště ve sklepě Zachovy 

zahrady. Zahynuli: pekař Jan Novák - zastřelen Němcem ve 
dvoře svého domku, František Vranovský zasažen střepinou 
dělostřeleckého granátu. Těžce byli zraněni: holič Jan 
Dostál a jeho zeť Josef Krůza a Jan Holub. Lehce zraněni 

byli Jan Foukal z č. 30, Stanislav Štefka z č. 49, Miroslav 

Foukal z č. 3, Jan Drobílek, Františka Hrdinová z č. 96 a 

Františka Kovaříková. Z ruských vojáků byl jeden zabit 
výstřelem z vrat Drahoše Průdka, jinýv Uličkách. Po skončení 

bojů a posunu fronty došlo k dalším zraněním rakvických 

občanů. Tak při dopravě munice byl střepinou děl. granátu 

vypáleného Němci z prostoru Lednice, těžce zraněn Bedřich 

Darmovzal. Nevybuchlou minou byli roztrhání 10-letí Konrád 

Hrdina a Zdeněk Novák a asi 10 dnů po boji o Rakvice byl 

těžce zraněn Jan Petrásek, když si hrál s nalezenou 

nevybuchlou rozbuškou. 

Vbojích o Rakvice byltěžce poškozen kostel, měšťanská 

škola měla poškozenou celou východní část. Mnoho sklepů 

v okolí měšťanky mělo zásahy. Do základů vyhořel domek 

J. Zlámala astodola Josefa Měřičky. Byly poškozeny střechy 
domů Moudrých, Prokše, Stehlíka, St. Kamenského. Škody 

byly i na hřbitově. V Pastůškách vyhořel domek vdovy 
Buriánové, Konráda Hrdiny. Vyhořely domy i v Nové ulici 

(Frant. Filípek, Adolf Kašpar, Jos. Říha) na dolním konci 
dědiny domy Pavla Lukeše, Floriána Cabala, Cyrila Průdka, 

Jana Machače, Jakuba Obhlídala. Celkem bylo poškozeno 

5 domů a vyhořelo 15 domů a 19 stodol, vedle dalších škod. 
Tím válečné ovzduší však neskončilo. Rakvice byly 
ostřelovány děly z prostoru Lednice. Denní střelba z děl na 

dolní část Rakvic vyvolala u ruského velení podezření, že je 

spojení mezi německým vojskem a rakvickými fašisty. 

Všichni byli vyšetřování, ale podezření senepotvrdila. Fronta 

se vzdalovala. Bylo nutno odstranit následky bojů. Nejdříve 

se pracovalo na odstranění trosek železničního mostu u 

zastávky. Bylo nutno zakopat mrtvé koně zabité ve Žlabě na 

Trkmanských. Rakvičtí muži, bylo jich 200, byli vysláni do 

Podivína a Lednice na položení mostu přes řeku Dyji. Most 

uLednického parku byl postaven za třidny. Dálebyli rakvičtí 

muži poslániido Břeclavi, stavět mosty a opravovat rozbitou 

železniční trať. 

V Rakvicích bylo stále plno ruského vojska. Zabrali 

všechna volná místa v domech. Došlo © však také k 

rekvizicím. 27. dubna muselo být vojsku odevzdáno 10 krav, 

deset prasat a tisíc vajec. 

Netrpěliví zemědělci chtěli začít se zemědělskými 
pracemi. Bylo jim však zakázáno vyjíždět do polí, dokud 

nebude sesbírána nevybuchlá munice. Na silnicích 

a tanků. Byla hnána stáda dobytka, určená pro zásobování 

vojska. Pásla se na polích, aťto bylo v obilí nebo jetelinoviště. 

Na trase, kudy byl hnán dobytek, zůstal ležetuhynulý dobytek. 

Poněvadž vozidla armády nestačila plně zásobovat 
frontu, byly zabaveny vozy a koně rolníkům. Málo koní a vozů 

bylo vráceno. V Rakvicích zůstalo jen 10 koní. 
29. dubna přijela do Rakvic kolona s radiovysílačkami. 

Roziožila sev humnech Josefa Průdka, Klementa Rozsypala 
a u Mazánka. V humně Kl. Rozsypala byl postaven stan s 
vysílačkou. 

30. dubna došlo za Palavou k prudkým bojům a Rusové 

museli ustoupit. Přišel 1. májroku 1945. Rusové uspořádali 

u Mazánků taneční zábavu. Vojenská kapela vyhrávala 

před ní a po celé vesnici. Popíjelo se víno na bratrství. Je 

však třeba říci, že vše se neobešlo bez dílčích incidentů, 

zejména se ženami, které zapomněly, že je válka. 
Rakvicemi stále projíždělo vojsko; hnán dobytek. Nebylo 

klidu. 
Válka však spěla k rychlému konci. Pád Berlína a 

kapitulace německých vojsk vyústilo do vyhlášení příměří 

a jeho podpis v Remeši 9. května 1945. 

V Rakvicích však byl míroslavován 8. května. Ustavený 
prozatímní revoluční národní výbor sehnal tři řečníky z 
Břeclavi a Podivína. Uvádělje zubní technik Karel Valenta. 

S těmito řečníky přijeli Stanislav Stehlík, bojovník na ruské 

frontě. 

Je třeba uvést, Že již dva dny po osvobození Rakvic, tedy 

dne 17. dubna se sešli v postranní místnosti Sokolovny 

Oldřich Průdek z č.p. 10, Rostislav Průdek z č.p. 91, 
Stanislav Průdek z č.p. 45, Václav Foukal č.p. 219, Viktor 

Korčák č.p. 178, Vítězslav Zwieb č.p. 304, Richard Ešler č.p. 

448, Karel Valenta č.p. 466, Oldřich Řezáč č.p. 535, František 

Řezáč č.p. 361, Václav Režný č.p. 346, Antonín Sindl č.p. 

115, František Osika č.p. 151, Opršal Ota č.p. 8, Josef 
Průdek č.p. 537, Dr. Jan Major č.p. 563, Dr. František 

Suchyňa č.p. 430 a František Průdek č.p. 463, tedy celkem 
18. Všichni se shodli, že vytvoří národní výbor. Všichni 
přítomní se stali členy národního výboru. Na tomto setkání 

bylidalší rakvičtí občané, ato Josef Vajbar č.p. 134, Miroslav 

Kamenský č.p. 109, Hubert Opršal č.p. 8, Josef Řezáč č.p. 

147, Jan Průdekč.p. 54, VladimírPrůdekč.p. 91, JosefHyci 

č.p. 253 a František Kamenský č.p. 487. 

Předsedou národního výboru byl zvolen Dr. František 

Suchyňa, prvním místopředsedou Antonín Sindla druhým 

místopředsedou Václav Foukal. 

Tento výbor převzal 18. dubna obecní správu. 22. 

dubna se Dr. Suchyňa vzdal předsednictví národního 

výboru a odešel! do Brna. Předsedou byl zvolen Opršal 

Hubert. Do národního výboru byli ještě přijati: František 

Polínek č.p. 443, Hubert Veverka č.p. 397 a 27. dubna 

Zdeněk Novák č.p. 566, Ludvík Frýbert č.p. 433 a Josef 
Stehlík. 

Ale již 11. května se ustavil nový národní výbor. 

Předsedou se opět stal Hubert Opršal, i. místopředou 

Václav Foukal a II. místopředsedou Oldřich Řezáč. 27. 

dubna byl jmenován čestným členem národního výboru 

JosefStraka zč. 16. Natéto schůzi bylo usneseno vystěhovat 
všechny Němce z Přítluk, Zaječí a Nových Mlýnů. Asi 100 
Rakvičanů šlo do těchto vesnic a tam donutli všechny 

občany vzít si to nejpotřebnější a jít. Vedli je k večeru. V 

Rakvicích přespali a pak byli odvedení do Břeclavi. Nikdo 
je však nechtěl, a proto se vrátili. Teprve později byli znovu 

předání. 

Rakvický výbor, aby sev opuštěných vesnicích"udržoval 
jakýsi pořádek“, bylyjmenováni"komisary", ato vPřítlukách 

ViktorKorčák, na Nových Mlýnech Cabala v Zaječí Bohuslav 

Adámek. 
Po odsunu Němců došlo k osazování opuštěných 

usedlostí. 361 lidí z Rakvic obsadilo hlavně Přítluky, pak 

Zaječí a Nové Mlýny, ale i Bulhary, Pouzdřany a několik 
rodin obsadilo i byty v Břeclavi a Mikulově. Tím klesl počet 

obyvatel Rakvic v dubnu 1946 na 2039 osob. 

JUDr. Hubert Režný 
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Školství v Dakvicích 
Vraťme se ještě k zápasu o zřízení měšťanské školy v 

Rakvicích. Tento zápas začal už v roce 1927. V tomto roce 

dosáhl počet žáků 368 nehledě k 50 dětem, které chodily 
do měšťanské školy v Podivíně a k 20, které navštěvovaly 

gymnázium v Břeclavi. Bylo zřízeno 10 tříd, ale k dispozici 

bylojen sedm. Proto bylo apelováno na obecní zastupitelstvo 
a místní školní radu v Rakvicích, aby uvažovali o opatřeních, 

jak umístit vzrůstající počet žáků, aby vyučování bylo 
pravidelné. Učitelský sbor vznesl k zástupcům obce prosbu 
o zřízeníměšťanské školy. Toto memorandum bylo zasláno 
také okresnímu školnímu inspektorovi. V místní školní radě 

a potomtéž vobecním zastupitelstvu se otomto memorandu 

jednalo a hned se založilfond na stavbu obecnéa měšťanské 

školy s prvním vkladem 100 Kč. Zároveň bylo rozhodnuto, 

že veškeré přebytky obecního hospodářství "budou se k 

tomuto fondu ukládati" a určilo se stavební místo pro školu 
Pod Koziperky. Při zahájení stavby měl mít fond na stavbu 
školy přes 300 000 Kč. K podpoře zřízení měšťanské školy 

v Rakvicích se vyjadřovali rakvičtí občané. 
Uprostřed příprav se v roce 1929 vyskytla nenadálá 

překážka. Místní školní rada a obecní zastupitelstvo v 
Podivíně podaly "ze svého hospodářského zájmu" proti 
zřízení měšťanské školy v Rakvicích protest. Protest zněl: 

"Obecní zastupitelstvo v Rakvicích a školní okres Hustopeče 

projektuje zřízení mešťanské školy v Rakvicích a za tím 

účelem koná již přípravné práce, zejména ve směru 

finančním. Není zde sice známo, jaké stanovisko školní 

úřady k projektu zřízení měšťanské školy zaujaly, aneb 

zaujmou, nutno však již nyní poukázati na škodlivé účinky, 

které by připojením měšťanské školy v Rakvicích vzešly 

zdejší škole. Měšťanská škola chlapecká i dívčí umístěny 

jsou v nové, prostorné, světlé a velmi účelně postavené 

budově z roku 1905, mají pěknou kreslírnu, kabinety 

odborné, vybavené všemi potřebnými i moderními 

pomůckami nákladem do statisíců jdoucích. 

Vyhovovaly tedy svému účelu velmi dobře a plnily 

uspokojivě své výchovné poslání, jak stálé pochvaly školních 

úřadů dokazují. Mají svou dílnu pro práce výchovné, školní 

kuchyň pro děvčata, rezervní místnost pro pracovnu nebo 

jiný účel, takže v každém ohledu požadavkům nynější doby 

vyhovují. 

Poskytovaly vzdělání nejen našemu dorostu, nýbrž | 

dorostu sousedních obcí Rakvic a Lanštorfu a před 

převratem, dokud nebyly zřízeny měšťanské školy ve Velkých 
Pavlovicích a Velkých Bílovicích a dalším četným obcím 
dalekého a širého okolí. 

V prostoru městské rady v Podivíně se dále uvádí: "Tím, 
že by došlo kezřízení měšťanské školy vRakvicích, podstatně 

by se školské poměry změnily v neprospěch obou škol; 

úbytek žactva ve škole měšťanské v Podivíně přivodil by 

připojení školy na třídy snížené aměšťanská škola v Rakvicích 

byla by omezena jen na žactvo jediné obce s2370 obyvateli. 

Jižnyníjepatrný úbytekžactva na měšťanských školách 

v Podivíně v důsledku válečných let, který způsobil, Že dvě 
třetí třídy byly sloučeny velll. třídu sníženou aže odchodem 

žactva z Rakvic nebylo by vyhnutí, aby ! ostatní třídy byly 
sloučeny ve třídy smíšené. Sloučenímtříd povstala by škola 
smíšená, nejménětři místnosti zůstaly by nepoužity, nehledě 

ktomu, že by se vetřídách smíšených nedocilovalo takových 

výsledků vyučovacích, jako vetřídách dle pohlaví rozdělených 

a tak by se vzorně zřízená měšťanská škola v Podivíně 

minula svým posláním. V protestu podivínského obecního 
zastupitelstva se proto navrhuje, Že"tomu by se odpomohlo, 

kdyby se podle projektovaného návrhu o měšťanských 
školách, ježobsahuje též návrh o měšťanských obvodových 

školách a má býti v dohledné době uzákoněn, měšťanská 
škola v Podivíně by se prohlásila za obvod pro Podivín, 
Lanštorf a Rakvice. Podmínky pro připojení k Podivínu jsou 

daleko výhodnější, než pro připojení k Velkým Pavlovicím 
nebo Velkým Bílovicím, neboť obě obce jsou spojeny s 

Podivínem okresní silnicí a Rakvice dokonce i dráhou a 

mají do Podivína hospodářský spád. Měšťanská škola v 

Podivíně je vybudována i pro eventuelní otevření 4. třídy, a 

proto není ani myslitelno, aby nebylo takto zřízené školy 

využité v plné míře a aby se mělo povolovati zřízení další 

měšťanské školy v obci, vzdálené od Podivína 5 km. Po 

stránce finanční svědčí okolnosti pro obvodovou školu v 

Podivíně. Obec Rakvice bez přispění státu nemůžez vlastních 

prostředků měšťanskou školu zbudovati a náležitě vybaviti 

a učiní-li tak, zatíží obyvatelstvo na celou řadu let a státní 
pokladně přivodí výdaje na učitelské platby." 

Místní školní rada v Podivíně a město Podivín ve svém 

protestu uváděly dále, že "z ohledu národohospodářského 

nebylo by moudré věnovati takový náklad na zřízení právně 

způsobilé školy pro jedinou malou obec, která v takové 

blízkosti a za vhodných komunikačních prostředků má tak 

vzornou školu, které již 26 let používala“. Prototaké městská 

rada v Podivíně, spolu s místní školní radou osmělily se "na 
tyto poměry zdvořile poukázati a žádají, aby zemský výbor 

moravskoslezský ráčil věcí se zabývatia učinil opatření, aby 

zřízení školy měšťanské v Rakvicích nebylo povolováno a 

aby měšťanská škola v Podivíně byla prohlášena za školu 

obvodovou pro jmenovanou obec, a to i pro Rakvice". 

Okresní školní výbor v Hustopečích, který měl tuto stížnost 

předložitse svým vyjádřením uvedenémuzemskému výboru, 

vybídlobecní zastupitelstvo a místní školní raduv Rakvicích, 

aby k protestu zaujaly stanovisko. Odpověď, k níž bylo 

připojeno I prohlášení menšin v Zaječí a Puigarech zněla: 

"Jest docela pochopitelno, Že se zástupcové obce a školy 

vPodivíně ohrazují proti zřízení měšťanské školy v Rakvicích 

jak zdůvodů hospodářského poklesu Podivína, takiz obavy, 

že by zřízením této školy v Rakvicích školství v Podivíně 

utrpělo. Jetéž pravda, že škola v Podivíně byla podlouháléta 

navštěvována dorostem z Rakvic, ale třeba dodati, že tato 
přespolní docházka vyhovovala ani ne třetině všeho Žactva 

6., 7. a 8. školního roku v Rakvicích, které do měšťanské 

školy patřilo. Důkazem toho jsou výkazy za poslední šestileté 

období přiložené k žádosti o zřízení školy, které zřetelně 

ukazují, jak Rakvice jsou úplně soběstačny, nehledě ani k 

dětem menšinových škol v Zaječí a Pulgárech, popřípadě 

i necelé půl hodiny vzdálených Přítluk. Navštěvovati 

měšťanskou školu v Podivíně mohli si dovoliti jen Žáci 

bohatších rakvických rodin, zatím co dvě třetiny dětí, většinou 

z rodin chudobných, prošly jen obecnou školou." 

V Rakvickém obsáhlém stanovisku k podivínskému 

protestu je pak uváděno, že doba si vyžaduje vyšší vzdělání 

než základní, zejména proto, že je požadováno ve státní i 

soukromé službě, že rakvické žactvo cestou do školy, 


